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spoitova ni,

V skladu s pozivom na vasi spletni strani vam v pisni obliki posredujemo naie pripombe in

konstruktivne predloge v zvezi z dne 8'5'2019 objavljenim zadnjim osnutkom strategije

upravljanja z radio frekventnim spektrom v Republiki Sloveniii za naslednja 3 leta (V

nadaljevanju Stategija)'

Agenciji se zahvaljujemo za organizacio javne predstavitve zadnje venije Strategije' V

nadaljevanju podajamo naie komentarje:

ln sicer:

1. Komentar k tod(i 1.6.1 Upravljanie s spekttom za analogno radiodifuzijo

plioritetna iaredba iilvneea rapisa za odpravo Time-share radiiskega oddajanlr na frekvenci

107,8 Mtlz na lokaciii Pleiivec.

Koroika je ena zadnjih r€ij v SlovenUi, ki je 5€ vedno deleina. radijske ponudbe v drugorazredni

"iiiti ,tiio.t 
"."n 

-aasovne 
delitve,'iepiav je ustaljena praksa ie vse od grejema Zakona o

iJ,;,t' ,2001 drugaina - da se vsakemu radijskemu programu dodeliuje pravice za 24 umo

oddajanje. Navedena reSitev je n" n"totifo n"potteien naiin v preteklosti poskuiala doseii tim

boljio zasedenost frekveninega prostora z radijskimi programi' iesar pa veljavna zakonodaja

danes ne pozna vea, saj se je z odpravo >Time-share-ov( zagotovilo bolj kvalitetne in pluralne

,"Jlr". r. primer le ie posebej neugoden, saj v 
'asovni 

.delitvi 
delujeta dva popolnoma

nekompatibilna radljsta programa, ederis statusom (Radio Velenje) in drugi komercialen (Radio

Center Koroika), zaradi aesar po'l'5"nott obema pada' kar imetnikoma neizogibno povzroia

gogodarsko 5kodo, prav gotovo pa bi lahko rekli tudi' da taka reiitev Skodi javnemu interesu

Republike Slovenije.



,Bitka( za odpravo tega neiivljenjskega stanja se vleae ie vei let, odpravo iasovne delitve so

veikrat od pristojnih organov zahtevale tudi prizadete lokalne skupnosti, a ial do danes brez

omembe vrednega napredka' Zaradi neobstoja enakovredne proste frekvence na obstojeii

lokaciji Pleiivec za enega izmed imetnikov, ki bi pristopil k razdruiiwi bi tako, po mnenju

agencije, za doseg enakovrednega pokrivanja z vei ahernativnimi prostimi frekvencami

pitrebovali javni razpis. S potrebnimi frekvencami Republika Slovenija ie razpolaga' (ie vei let

sedijo ne pod"lj"r" >v predalih<), a kljub veikratnim prolnjam (tudi 2x pozivu s strani SRDF)

agencija do danes takega razpisa ni pripravila, niti ni nakazala kdaj in kako biga lahko'

Upoitevajoi dejstvo, da instituta Easovne delitve radijskega oddajanja obstojeia medijska

zakonodaja sploh vei ne pozna, v luiiveije izkoriSienosti radio frekveninega spektra v Republiki

Sloveniji, ter v imenu javnega interesa, tako vljudno prosimo, da se v okviru StrategUe obstoje'e

stanje iiepozna kot problematiino in nakaZe akcijski plan za prioritetno izvedbo razdruiiwe' ki

bo privedel do iimprejinje izvedbe javnega razpisa za odpravo TimeShare oddajanja' S tem bi

konino presekali ta gordijski vozel in prizadetim radijskim programom omogoiili enakovredne

pogoje za delovanje, kot jih imaio vsi drugi v Sloveniji, posluialcem iz koroike regije pa vdjo

pluralnost.

2. Komentar k tod(i 1.6.2. Digitahi prizemni radio

Takojinia prepovcd oddalanir mdijskih programov v tehniti DAB+ z zaiiitnin razmerjem 4A v

digitalnem omreiju Rl

v trenutno edinem delujoiem, digitalnem DAB+ omreiju R1 nekateri imetniki 5e vedno oddajajo

svoje radijske programe z zaiiitnim razmerjem 44 ki ga mednarodna priporo'ila E!gg!9

oa*",ri"io ." upJr"bo pri mobilnem sprejemu' Z za5'ito 4A signal DAB+ omreija postane

pr*"i t *i odporen na motnje. (Z€5aita 4A je bila predvidena predvsem za stacionamo

distribucijo v kabelskih omreijii ipd.) Ker je glavni adut DAB+ ravno mobilni grejem (v

avtomobilih), je tako delovanje 5e posebej problematiino'

cenovni vidik takega poaetja sicer nedvomno ni zanemarljiv dejavnik, vendar pa je onkraj

trenutne ekonomske radunice in prihranjenih nekaj 100 evrov vendarle potrebno upoStevati tudi

dolgoroine posledice take prakse. Za uspeino uvajanje nove digitalne radijske platforme je

foti"Uno zagotoviti pogoje, ki bodo omogoiali sprejem radijskih programov na ravni' ki bo

poslu5alcem omogoiala prepoznati njen pravi potencial'

Namesto tega zdaj prvi slovenski posluialci digitalnega radia DAB+ ie 3' leto zapored doiivljajo

motete preiinjanje spreiema, kar meie zelo slabo lud na uvajanje te tehnologije Razodarani

svoje DAB+ grejemnike, v katere so nekateri izdatno investirali, prinaSajo nazaj v trgovine' z

njimi obiskujejo servise itd. s pritoibami, da njihov nov radio pri predvajanju neprestano

piekinja - po navadi z zahtevo po obravnaviv okviru garancije' Poslediino so nekateri prodajalci'

ki ial obiiajno nimajo pametnega odgovora za stranko, zakaj to ne deluje tako' kot bi moralo'

prilli do toike, ko so DAB+ radijske sprejemnike nehali posebej izpostavljati / ponujati svojim

,trankam,karjezanadaljnjipotekrazvojadigitalnegaradiavslovenijiizrednoikodljivo'Seveda
ob tem ne smemo prezreti, da imajo po navadi prvi uporabniki (early adopters) velik vpliv na

nadaljnji uspeh pri uvajaniu novih trendov / tehnologije, zato ima njihova slaba izkuinja veliko

veiiivpiiv na uvajanje DAB+ tehnologije v SLO, kot se zdi na prvi pogled'



Zato predlagamo, da se za ygq slovenska digitalna radijska omreija nujno izrecno predpiSe

uporaba minimalno zaStite 3A.5 tem bi poskrbeti, da bo kakovost sprejema programov v

slovenskih DAB+ omreijih primerljiva ali presegala analogni radio FM. DAB+ tehnologija

omogoia veijo odpornost na motnje. Neodgovomo od vseh deleinikov je, da se dovoli uporaba

na naiin, kito njeno prednost pohabi do te mere, da je sprejem slab5i, kot pri zastareli analogni

FM tehnologiji, kar povzroai izrazito negativen uporabnEki vtis.

sicer menimo, da se ie v doloibah trenutro veliavne oDRF operaterja omreila R1 posredno

nahajap zadostne podlage za tako ukrepanje. Namrei, oDRF nalaga operaterju omreija

uporabo v skladu z mednarodnimi standardi in oriooroiili ter hkrati oreooveduie uporabo

omreiia na naiin, ki bi Oovzroial motnie ali orekinianie soreiema izbraneea Drosrama. Uporaba

za5iite 4A vsekakor ni v skladu s temi dolodili. ee po mnenju agencije temu kljub vsemu ni tako,

je vseka kor potrebno, tudi v okviru predmetne Strategije, to ugotoviti in predvideti potrebne

korake za ureditev tega ikodljivega stanja.

Pogreiamo predloge konk.etnih ukrepov za promocio dfitalnega prhemnega ]adb DAB+

Dokumentje malenkost premalo konkreten pri upoitevanju strateikega cilja MJU o vkljuievanju

ukrepov za promocijo digitalnega prizemnega radia DAB+ v Strategijo' Priiakovali bi, ie ne

drugaie pa vsaj zaradi posebne izpostaviwe tega strateiki cilja s strani MlU, da bo agencija v

strategiji nakazah vsaj kak potencialen ukrep ali dva za promocijo digitalnega prizemnega radia

DAB+, ki bi lahko bilv njeni pristojnosti.

s tem v mislih, bi za konec 5e enkrat izpostavili na5 predlog, da bi po vzoru dobrih praks iz tujine,

agencija lahko v tasu soiasnega oddajanja v DAB+ in FM tehniki spodbujala investicue v digitalno

oddajanje tudi na naain, da bi 2a tiste imetnike, ki to ie poinejo, na podroiju FM oddajanja naila

rezerve v sprostiwi regulacije.

Upamo, da si boste vzeli ias in naie predloge preuiili.

Za vsa morebitna dodatna vpraianja smo vam na voljo.

Z lepimi pozdravi,

Pripravil:
Radio Center d.o.o.,

Gregor Memedovid, direktor


